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   محمد   صادقی
تا همین چند س��ال پیش تماش��اي فیلمي مس��تند در سینما 
كاري خارق العاده به شمار مي رفت. براي علاقه مندان به سینما، 
نشستن در سالن هاي تاريك و چشم دوختن به پرده نقره اي به 
معناي ديدن فیلمي داس��تاني بود، نه مستند! اما طی سال هاي 
اخیر همه چیز از جمله ذائقه سینما دوستان تغییر كرده و با باز 
شدن پاي ژانر هاي مختلف به سالن هاي سینما، ديدن مستند نیز 
يكي از مواردي ش��ده كه مي تواند مخاطب را به سینما بكشاند. 
با اين وج��ود، كمتر پی��ش مي آيد كه يك فیلم مس��تند بتواند 
از حجم مناس��بي از تبلیغات و آگهي براي جل��ب مخاطبانش 
اس��تفاده كند. در عوض مستند »صفر تا س��كو« كه به زندگي 
خواهران منصوريان، قهرمانان ملي ورزش ووش��و پرداخته، اين 
روز ها با حجم بالايي از آگهي هاي تلويزيوني و تبلیغات محیطي، 
نظرها را به خود جلب كرده اس��ت. قاعدتاً حتي اگر قبول كنیم 
صداوسیما در بخش سیاست هاي تشويقي خود، تیزرهاي فیلم 

»صفر تا سكو« را به رايگان از شبكه هاي مختلف پخش مي كند، 
برخورداري از تبلیغات رسانه ها و بیلبورد هاي شهري كه همگي 
پولي و البته گرانقیمت است، براي فیلمي مستند، خیلي عجیب 
اس��ت. اگر فیلم »صفر تا س��كو« اثري كمدي بود، مي ش��د در 
روزهاي فروش خوب فیلم هاي سینمايي كمدي همه هزينه هاي 
تبلیغات »صفر تا سكو« را با قبول بازگشت سرمايه از فروش بلیت 
توجیه پذير دانس��ت، اما تهیه كننده فیلم »صفر تا سكو« كه از 
بازيگران شناخته شده سینماست، عملًا در حال حركت بر خلاف 
قواعد اقتصادي سینماي ايران است؛ كاري كه يك تهیه كننده 
حرفه اي در شرايط برابر اصلًا س��راغ آن نمي رود و سرمايه اش را 
براي اكران فیلمي مستند به خطر نمي اندازد. شايد هم تهیه كننده 
»صفر تا سكو« با خودش حساب و كتابي جداگانه دارد كه كسي از 
آن با خبر نیست، ولي خروجي كار مي تواند نويد دهنده اين باشد 
كه سینماي مستند نیز مستحق ديده شدن در تبلیغات شهري و 
آگهي هاي پرحجم رسانه اي باشد. حضور پر رنگ»صفر تا سكو« 
در فضاي تبلیغاتي در صورت اينكه با بازگشت سرمايه از طريق 
فروش بلیت سینما همراه باشد، نقطه آغازيني خواهد بود براي 
اينكه سینماي مستند نیز همپا با سینماي داستاني، جاي خود 
را در محیط هاي تبلیغاتي باز كند و مخاطبان عام را به تماشاي 
سینماي مستند فرابخواند. چه بسا آثار فاخر مستند كه پیش از 
اين ساخته شده و در س��انس هاي محدودي اكران شده و كمتر 
كسي به ارزش آن مستند و كاري كه فیلمساز انجام داده است، 
واقف شده باشد! حضور موفق »صفر تا سكو« مي تواند باور قديمي 

تماشاي مستند در تلويزيون را نیز به چالش بكشد. 

چرا براي ساير مستند ها از اين كار ها نمي شود؟! 

مورد عجيب »صفر تا سكو«
     فرزين ماندگار

 معاون امور استان هاي مؤسس�ه غدير شناسي از برگزاري 
كلاس هاي غديرپژوهي با محوريت استان هاي مرزي خبر داد. 
حجت الاسلام دكتر مقدم با توجه به اس��تقبال وسیع صورت 
گرفت��ه از كلاس هاي غديرپژوهي اين مؤسس��ه توضیح داد:با 
توجه به ضرورت مباحث اعتقادي در مناطق مختلف كش��ور 
و بومي س��ازي آموزه هاي مكتب ولايت و اثب��ات آن از طريق 
استناد به منابع معتبر اهل سنت و تشیع، كارگاه هاي مؤسسه 
غدير شناسي در حال برگزاري و برنامه ريزي براي انجام بهتر آن 
است. ايشان در ادامه به نحوه برگزاري كلاس ها اشاره داشتند 
كه نحوه تدريس در اين كلاس ها با روش هاي كاملًا علمي و با 

استفاده ازتجهیزات كمك آموزشي جديد صورت مي گیرد. 
اين مقام مسئول در مؤسسه غدير شناسي، اهداف كلي مؤسسه را 
تقويت بنیه اعتقادي و مقابله با جريان هاي انحرافي و رفع شبهات 
عنوان كردند و افزودند:اي��ن كارگاه ها با اهداف ديگري از جمله 
آشنايي با مباني فكري و فرهنگي اصیل مكتب ولايت و محبان 
اهل بیت )ع( برگزار ش��ده كه به لطف خداوند با موفقیت خوبي 
روبه رو بوده است. معاون امور استان هاي مؤسسه غديرشناسي با 
اشاره به اينكه اين دوره ها هم براي برادران اهل سنت مفید است 
و هم برادران تش��یع افزود: دشمن پس از تجربه حمله نظامي و 
تحريم هاي اقتصادي علیه ملت ايران، تنها راه تحقق اهدافش را 
در جنگ نرم و اس��تحاله فرهنگي ملت ايران مي داند. مرزها در 
جنگ نرم، مرز اعتقادي است. اين نبرد مانند جنگ هاي نظامي، 
مجروح، مصدوم، كشته و آواره از خانه و كاشانه دارد، با اين تفاوت 

كه در نبرد فرهنگي، اين اتفاقات در ذهن و جان مخاطب شكل 
مي گیرد و مسلمان مؤمن و معتق�د را از پاي درمي آورد و آرام آرام، 
افراد و به تبع آن جامعه را نابود خواهد كرد. مقدم با اشاره به تعبیر 
رهبر معظم انقلاب در مورد جنگ نرم  ادامه داد: در اين عرصه بايد 
برنامه داشت، مجاهدت و استقامت كرد كه مؤسسه غدير شناسي 
در اين راستا در حركت اس��ت. رئیس مؤسسه غدير شناسي نیز 
به تازگي درباره اهداف اين مؤسس��ه به اين نكته اش��اره كرده 
بود كه مؤسسه غديرشناس��ي به دنبال آن نیست در اعتقادات 
اهل سنت تغییر ايجاد كند بلكه به دنبال ايجاد فضاي علمي در 
مباحث ديني است. به گفته آيت الله سعید شاه آبادي، مؤسسه 
غدير شناسي هفت سال است كه به ش��كل كارگاه و دوره هاي 
آموزشي فعالیت هاي معرفتي مي كند. خروجي كارگاه ها افرادي 
هستند كه توانايي دفاع علمي و استدلالي از آموزه هاي مكتب 
ولايت را دارند و در يك فضاي كاملاً علمي مباحث مربوط به حوزه 

ولايت و غدير را مورد بحث و بررسي قرار مي دهند.

معاون امور استان هاي مؤسسه غدير شناسي خبر داد  

برگزاري كلاس هاي غديرپژوهي با محوريت استان هاي مرزي

     جواد محرمي
 غلبه اصالت سود و سرگرمي در تئاتر كشور 
مسئله اي اس�ت كه باعث ش�ده طي ماه هاي 
اخير انتقادهايي به ش�رايط ح�ال حاضر اين 
هنر وارد باشد. در اينباره مهدي شفيعي، مدير 
مركز هنرهاي نمايشي وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس�لامي در گفت و گو با »جوان« توضيحاتي 
ارائ�ه داده اس�ت ك�ه در پ�ی مي خواني�د. 
اينكه ش�رايط تئاتر كشور به سمتي 
مي رود ك�ه مي ت�وان از آن ب�ه غلبه 
اصالت سود و سرگرمي تعبير كرد را 

قبول داريد؟ 
 ش��رايط و اقتضائات جديد تغییرات جديد را 
طلب مي كند، وقتي ما به ناچ��ار با فوج عظیم 
فارغ التحصیلان رشته نمايش در كشور مواجه 
هس��تیم بايد براي اين عرض��ه اي كه به وجود 
آمده تقاضا ايجاد كنیم، وگرنه با بحران مواجه 

خواهیم شد. 
ولي پيش�گيري از بحران بيكاري به 
طور منطقي نبايد به دامن زدن بحراني 

ديگر دامن بزند. 
بله، ما بايد به مشكلات تئاتر كشور نگاهي جامع 
داشته باش��یم. يكي از مش��كلاتي كه ما داريم 
كمبود و محدوديت اعتبارات است. الان در تئاتر 
ظرفیت هاي تازه اي ايجاد ش��ده است، به طوري 
كه در ماه حدود 80 اجرا فقط در س��طح ش��هر 
تهران داريم، اين كمیت به خودي خود موضوع 

قابل تأملي است. 
شما ش��اهد يك نش��اط در عرصه تئاتر هستید، 
حالا مي شود در اين شرايط نشاط آمیزي كه در 
تئاتر وجود دارد، نقاط منفي هم پیدا كرد كه ما 
منكر آن نیستیم ولي فرهنگ حوزه اي است كه 
براي بارور شدن و شكوفا ش��دن احتیاج به صبر 

زياد دارد. 
دولت چقدر خود را در س�مت و س�و 
دادن به محتواي آثار نمايش�ي براي 
نزديك ش�دن ب�ه اخ�لاق و معنويت 

متعهد مي داند؟ 
به طور قطع اين رسالت را بر دوش خود احساس 
مي كنیم، الان ش��رايطي ايجاد شده كه بخشي 
جزئي از س��الن ها در اختیار دولت است و اغلب 
اجراه��ا در س��الن هاي خصوص��ي روي صحنه 
مي رود. ما با س��لايق و اف��كار متنوعي در میان 

فعالان تئاتري روبه رو هستیم. 
چقدر با مراكز علمي و آموزشي براي 
تأثيرگذاري روي ش�رايط و محتواي 

تئاتر كشور در تعامل هستيد؟
اين تعامل وجود دارد، ما همواره روي اين موضوع 
كه تئاتر باي��د مانند همه هنره��اي ديگر روي 
ارتقاي ش��خصیت جامعه و مخاطب تأثیرگذار 

باشد، تأكید كرده ايم. 
اينكه شما مي فرمايید در تئاتر شاهد غلبه اصالت 
سود و س��رگرمي هستیم، مس��ئله اي است كه 
قابل تأمل است، اما بايد تفكیك قائل شويم. در 
واقع بخشي از مخاطبان تئاتر در كشور به دنبال 

سرگرم شدن به سالن هاي تئاتر مي روند.
 درست است كه تئاتر را هنري فرهیخته نسبت 
به سینما مي خوانند، ولي مردم عادي و مخاطب 
عام اگر قرار باش��د به تئاتر بروند به طور قطع به 

فكر سرگرم شدن هستند. 
كمدي و تئاتر آزاد همیشه بخشي از تئاتر كشور 
را به خود اختصاص داده است، اما من به اين قائل 
نیستم كه جريان اصلي تئاتر كشور به اين سمت 
و س��و تمايل دارد. درباره تئاتر ها ب��ه نظرم اين 
نگراني زياد مطرح نیست، معتقدم شرايط ايده آل 

نیست ولي مي تواند به مرور بهبود پیدا كند. 
مرك�ز هنرهاي نمايش�ي ب�ه عنوان 
متولي تئاتر كشور براي بهبود شرايط 
محتوايي نمايش هاي روي صحنه چه 

تمهيداتي انديشيده است؟ 
دولت براي اين منظور برنامه دارد. دغدغه مالي 
گروه ها چیزي نیست كه در اين شرايط بشود آن 
را ناديده گرفت، اينكه بگويیم فعالان تئاتر واقعاً 
به دنبال س��ود آوري به اين عرصه گرايش پیدا 
كرده باشند، حرف زياد منطقي ای نیست، چون 
آنها در مشاغل ديگر حتماً به سود بهتري دست 

پیدا مي كردند. 
در واقع به نظر مي رس�د ش�رايط به 
گونه اي جلو مي رود كه اگر كسي با اين 
ديدگاه هم وارد تئاتر نشده باشد، به 

تدريج به اين شرايط تن مي دهد. 
خیر. ش��رايط تئاتر به گونه اي نیس��ت كه صرفاً 

نگاه بازاري به اين عرصه وجود داشته باشد، هر 
چند باز ه��م تأكید مي كنم كه فروش، مس��ئله 
مهمي اس��ت، تئاتر اگر مخاطب نداشته باشد، 

تئاتر نیست. 
ولي به چه قيمتي ؟ 

معتقدم مخاطب تئاتر تحصیلكرده  اس��ت و به 
هر محتوايي تن نمي دهد، مخاطب تئاتر جدي 
اس��ت، اگر گروهي محتوا را تنزل بدهند، حتماً 

مخاطب آن را پس مي زند. 
برخي منتقدان شرايط فعلي عنوان 
مي كنند كه اتفاقاً هجوم مخاطب به 
برخ�ي نمايش ها صرفاً ب�راي ديدن 
برخي سلبريتي ها رقم مي خورد، نه 

براي ديدن تئاتر. 
واقعاً فضا اينگونه نیس��ت. ش��ما اگر رصد كنید 
مشاهده  مي كنید كه از میان كارهايي كه روي 
صحنه هستند، تعدادي انگشت شمار از بازيگران 
چهره اس��تفاده مي كنند، ضمن اينكه بازيگران 
مطرح س��ینما بعضاً از تئاتر به سینما رفته اند و 
عده كمي هستند كه ريش��ه تئاتري ندارند. اگر 
آمار و تحلیلي انجام شود، مشاهده مي شود كه 
تئاتر هاي اجتماعي همواره با اقبال بیشتري در 

میان مردم مواجه مي شوند. 
آي�ا اين آم�ار ي�ا پژوه�ش در مركز 
هنرهاي نمايشي انجام گرفته است؟ 

ما معمولاً به اين پژوهش ها دسترس��ي داريم 
و به طور دائم رصد مي كنی��م. درهاي تئاتر را 
نمي توان روي هنرمند سینما بست، اتفاقاً من 
معتقدم اين نشانه خوبي اس��ت و از رونق تئاتر 
حكايت دارد. هر اثري بايد به ش��كل مس��تقل 

مورد نقد قرار بگیرد. 
اين را هم در نظر داشته باش��ید كه ما سمت و 
س��وي محتواي آثار را از طريق جش��نواره ها و 
مسابقات موضوعي دنبال مي كنیم، جشنواره ها 
همواره روي جريان س��ازي تولید آث��ار تأكید 
دارند؛ ب��راي مثال نمايش برگزيده جش��نواره 
رضوي ط��ي دو م��اه اخیر در تئاتر ش��هر روي 
صحنه رفت و با اس��تقبال هم مواجه شد. اين 
را هم در نظر داش��ته باش��ید كه محتواي آثار 
بايد به ط��ور تدريجي دچار تغییرات ش��وند و 
يك شبه نمي توان ش��اهد ارتقاي بار معنوي و 

اخلاقي آثار بود. 
مسائلي چون خانواده، ازدواج، صبر، 
گذش�ت، حقوق ش�هروندي، اخلاق 
اقتصادي، توليد، اقتص�اد مقاومتي، 
مقاوم�ت در براب�ر ظل�م، همي�اري 
اجتماع�ي، محيط زيس�ت، بح�ران 
معنويت و مسائلي از اين دست تقريباً 
در هيچ ك�دام از آثار نمايش�ي روي 
صحنه ب�ه چش�م نمي آين�د و اغلب 
موضوعات جنب�ه ش�خصي دارند و 
تجربه اي فرع�ي از دنياي ش�خصي 

آدم ها محسوب مي شوند!
خب اينها چیزهايي اس��ت كه بايد مورد توجه 
قرار گی��رد، جش��نواره ها يك��ي از روش هايي 
است كه مي توان براي درج اين مضامین روي 
آنها حس��اب باز كرد. ما از اهرم هاي تشويقي و 
مقدوراتي كه در دست داريم، استفاده مي كنیم 
و از اين مس��ائل غافل نیس��تیم، ول��ي بايد به 
محدوديت هايي كه وجود دارد هم توجه داشت. 

در كل بايد بگويم كه ما ناامید نیستیم.

گفت و گوي »جوان« با مهدي شفيعي، مدير مركز هنرهاي نمايشي وزارت ارشاد   

شرايط تئاتر مطلوب نيست

اكبر عبدي مجري مي شود 
تلويزيون بار ديگر قرار است به يك 
نا مجري اجازه مجري گري دهد. در 
دوره اي كه اسپانسرهاي برنامه هاي 
تلويزيوني با سلیقه خودشان چینش 
اجراي برنامه ها را شكل مي دهند، 
يك بازيگر ديگر هم در مسیر مجري 
شدن گام برداشته است. اكبر عبدي 
كمدين ش��ناخته ش��ده تلويزيون و س��ینما كه در برنامه هاي 
تلويزيوني گاهي صراحت لهجه اش باعث بیان كلمات ركیك نیز 
شده است، اين بار قرار است مجري برنامه اي با عنوان »عبدي 
شو« شود؛ برنامه اي كه قرار اس��ت از شبكه نسیم سیما پخش 
ش��ود. حضور بازيگران س��ینما در حرفه اجرا، بدون داش��تن 
توانايي هايي كه يك مجري بايد از آن برخوردار باشد، اعتراض ها 

و انتقاداتي را در پي داشته است. 
يك كارشناس رس��انه در اين باره مي نويس��د: »مجريان سیما 
پرورش يافته خانواده رسانه هستند و به سال ها تلاش نیاز بوده تا 
آنها به اين جايگاه برسند. اين مجريان به افق رسانه و ضوابط قاب 
تلويزيون آشناترند در صورتي كه برخي بازيگر/ مجريان به مدد 
ش��هرت و محبوبیت خود مخاطب را جذب مي كنند كه به رغم 
بالا بردن هزينه تولید، اسپانسر را راضي نگه مي دارند و احتمال 
دارد باعث افت كیفیت برنامه شوند چراكه برنامه سازان با حضور 

هنرمندان به محتوا كمتر بها مي دهند. « 
به رغم اينگونه انتقادها هر ساله آغوش تلويزيون براي بازيگراني 
كه هواي اجرا به سرش��ان زده باز تر از قبل مي شود و حتي اكبر 
عبدي بازيگري كه مدت هاست از دوران اوج خود فاصله گرفته را 

نیز به سوداي مجري گري انداخته است. 
      

چند سالن سينما كم داريم؟
تع��داد زي��ادي س��الن س��ینماي 
تعطیل ش��ده در س��طح شهرهاي 
بزرگي مانند تهران ديده مي شوند، 
چندين سالن سینماي فعال نیز از 
شرايط نامطلوب مالي گلايه دارند و 
گفته مي شود فعالیت هاي تجاري 
غی��ر از س��ینما در زمین هايي كه 
س��ینما در آن ساخته ش��ده مقرون به صرفه تر است. در مقابل 
گروهي هم هستند كه مي گويند نه تنها سینما زياد داريم بلكه 
خیلي هم كم داريم. نمونه اي از اين افراد، سید جمال ساداتیان، 

تهیه كننده و سینما دار است.
ساداتیان با مقايسه میان س��ینماي ايران و امريكا مي گويد: در 
امريكا با جمعیت 320 میلیون نفر، 40 هزار سالن نمايش وجود 
دارد، ولي در ايران با جمعیت 80 میلی��ون نفري اگر بخواهیم 
ظرفیت يك چهارم نمايش امريكا را در نظر بگیريم، بايد حداقل 
حدود 10 تا 20 هزار سالن نمايش داشته باشیم، ولي متأسفانه 
اكنون 370 باب س��الن نمايش در كش��ور وجود دارد كه از اين 
تعداد حدود 200 سالن فرسوده است و فضاي قابل مصرف ندارد 
و از طرفي سینماي كش��ور با حدود 200 سالن نمايش، روزي 
خود را مي گذراند. ساداتیان معتقد اس��ت حداقل هزار و 500 

سالن سینما بايد به تعداد سالن هاي تئاتر افزوده شود. 
طبق برآوردي كه ساداتیان ارائه كرده براي ساخت هر سینماي 
جديد يا ايجاد يك پرديس س��ینمايي چند منظوره به حداقل 
60 میلیارد تومان سرمايه نیاز است كه اين رقم صرفاً در صورت 

حمايت دولت از ساخت سینماي جديد امكان تأمین دارد. 
      

 بازگشت يك مسابقه بحث برانگيز
ق��رار اس��ت فص��ل دوم مس��ابقه   
»خنداننده ش��و« س��اخته ش��ود. 
خنداننده شو، عنوان مسابقه اي بود 
كه در قالب برنامه خندوانه از شبكه 
نس��یم س��یما پخ��ش مي ش��د؛ 
مس��ابقه اي با حض��ور مردمي كه 
احساس مي كردند توانايي اجراي 
اس��تندآپ كمدي را دارند و در میان آنها چهره هاي ش��اخص 
اينستاگرامي نیز حضور داشتند و همین موضوع به علاوه برخي 
از موضوعاتي كه شركت كننده ها براي اجرا انتخاب كرده بودند، 
باعث شد تا حاشیه هايي براي اين مسابقه به وجود آيد؛ مسابقه اي 
كه توانس��ت موجي را در تلويزيون ايجاد كند و در نهايت نیز به 
برندي براي برنامه »خندوانه« تبديل ش��ود. اكنون و در آستانه 
تولید فصل پنجم از برنامه خندوانه قرار اس��ت دومین مسابقه 
خنداننده شو نیز برگزار ش��ود. به گفته روابط عمومي خندوانه 
تاكنون بیش از 2 هزار نفر در آن ثبت ن��ام كرده اند. پیش بیني 
مي شود با توجه به اينكه 20 روز از مهلت ثبت نام باقي مانده است، 
تعداد ثبت نام كنندگان با افزايش قابل توجهي نسبت به3 هزار 
متقاضي سري اول مواجه شود. از اين تعداد افراد، ويدئوهايي از 
خودشان براي خندوانه ارسال مي كنند و از میان آنها 100 نفر با 
رأي مردم و داوران براي اجرا در دومین دوره از برنامه خندوانه 
برگزيده خواهند ش��د. گفته مي شود فصل پنجم خندوانه براي 

نوروز 97 ساخته خواهد شد.

حكمت 189

 كس��ی كه صبر و ش��كیبايی او را 

نجات ندهد، بی تاب��ی او را از پای 

در می آورد.

هادی  عسگری     دیده بان

علي فروتن:

امداد فرهنگي از آب و غذا هم مهم تر است
علي فروتن يك�ي از بازيگ�ران مجموع�ه »فيتيل�ه« در حاش�يه حضور در 
جمع ك�ودكان زلزله غرب كش�ور درب�اره  كاربرده�اي تئاتر، كت�اب و تأثير 
آن ب�ر كاه�ش صدمه ه�اي روح�ي اي�ن دس�ته از مخاطبان س�خن گفت. 
روز 29 آبان هنرمندان گروه فیتیله در جمع كودكان آسیب ديده  سرپل ذهاب حاضر 
شدند و در كنار مربیان كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان امداد فرهنگي را 
آغاز كردند. علي فروتن از هنرمندان اين گروه در پاسخ به اين سؤال كه ضرورت اين 
دسته از امدادها چیست، گفت: » ما تجربه سیل نكا و گرگان را داريم. در زلزله قائنات 
و بم نیز شاهد بوديم كه باز كانون جزو اولین گروه ها به اين مناطق رفته است. با اين 
نگاه بايد بگويم به اعتقاد من حضور گروه هاي امداد فرهنگي از آب و غذا براي بچه ها 
واجب تر است. درست است كه پوشاك و غذا اولويت هايي است كه بايد برطرف شود، 

اما تأثیر كار فرهنگي تا همیشه با كودك همراه است.«
وي ادامه دارد: »بزرگ ترين مسئله اي كه در اين جور آسیب ها به وجود مي آيد، جدا 
شدن كودك از بستر امن زندگي در اثر يك اتفاق طبیعي است. اين اتفاق در چند 
لحظه زندگي يك فرد را از بین مي برد،  به طور مثال زلزله بم تنها 12 ثانیه بود، اما 
هنوز تأثیرهاي رواني آن باقي مانده است، بنابراين امداد فرهنگي سبب مي شود بار 
غم كم شود.« امداد فرهنگي يك نوع نوازش مهربانانه است، فروتن سخنان خود را 

اين طور ادامه داد و آن را يك آغوش امن خواند. 
اين هنرمند گفت: »وقتي كودكي شعري را مي شنود يا درگیر آموزش ها و تفريح هاي 
فرهنگي مي شود، استرس او كاهش مي يابد. درست است كه از بین رفتن تأثیرات 
حوادث، ماه ها و سال ها طول مي كش��د، اما فراهم آوردن فضاي شاد بعد از بحران 

بسیار در كاهش تأثیرات مخرب رواني مؤثر است.«

    خبر

از مي��ان كارهايي ك��ه روي صحنه 
هس��تند، تعدادي انگشت ش��مار از 
بازيگران چهره اس��تفاده مي كنند، 
ضمن اينكه بازيگران مطرح سينما 
بعضاً از تئاتر به سينما رفته اند و عده 
كمي هستند كه ريشه تئاتري ندارند

   محمدصادق عابديني
تصوي�ري ك�ه پوس�تر ها از چند فيل�م در ح�ال اكران 
در س�ينماها ارائ�ه مي كنن�د هي�چ همخوان�ي ای 
با محت�واي فيلم ها ن�دارد و اگر كس�ي صرف�اً به خاطر 
نماي ش�اد و پ�ر انرژي پوس�تر ي�ك فيلم به تماش�اي 
آن بنش�يند، از آنچ�ه مي بين�د متعجب خواهد ش�د. 
در اصطلاحات فقهي و مس��ائل حقوق��ي، احكامي درباره 
»غش در معامله« وجود دارد. در بخش��ي از تعاريف »غش 
در معامله« آمده است: پنهان كردن چیزي كه مورد معامله 
نیست در كالاي مورد معامله، مانند مخلوط كردن آب با شیر، 
نشان دادن وصف و ويژگي خوب در كالاي مورد معامله، در 
حالي كه واقعیت آن چیزي ديگراست، مانند پاشیدن آب بر 

سبزي براي تازه نشان دادن سبزي هاي كهنه و مانده. 
اين تعبیر فقهي ب��ه آنچه در موضوع فیلم ه��اي غمگین با 
پوس��ترهاي ش��اد مي گذرد، ش��باهت زيادي دارد. پوستر 
چیزي را به مخاطب القا مي كند كه عملًا در فیلم نیس��ت و 
اگر باشد هم تأثیري بر روح كلي فیلم ندارد؛ كاري كه از نظر 

حرفه اي اشتباه است. 
»متیو كارپنتر« كارشناس استرالیايي تبلیغات در مقاله اي 
با عنوان »7 عنصر طراحي پوستر فیلم هاي بزرگ« به طور 
مشروح به نكاتي كه در طراحي پوستر فیلم بايد به آنها توجه 
ش��ود، پرداخته و تأثیر طراحي خوب يك فیلم را بر میزان 

فروش آن فیلم بیان كرده است. 
در بخشي از اين مقاله مي خوانیم: تأثیرگذارترين پوسترهاي 
فیلم ها، نمادين هستند و تم درونمايه  اخلاقي و نمايشي فیلم 

را نشان مي دهند، بدون اينكه به گفتن متوسل شوند. 
آنها از تصويرسازي استفاده مي كنند. حالا اين تصويرسازي 
مي تواند كلوزآپ بازيگر وحش��ت زده  فیلم باش��د يا پوتین 
رزمن��ده  فیلم، منظ��ورم اس��تفاده از تصوير يك ش��يء از 
فیلم اس��ت كه تا حدودي تم فیلم را نش��ان مي دهد يا يك 
گرافیك ساده، اين روش مي تواند تأثیرگذاري، جلب توجه و 

علاقه مندي را به يكباره ايجاد كند. 
بهزاد خورشیدي، گرافیست و طراح پوستر فیلم نیز مي گويد: 
پوسترها شناسنامه و هويت ماندگار فیلم ها هستند. آنها به 
ظاهر ساده و قابل دسترس به نظر مي آيند، ولي به طور حتم 

تأثیر بسزايي در جذب مخاطب سینما خواهند داشت. 
تلاش براي جذب مخاطب به س��ینما از طريق پوستر هاي 
حرفه اي، مانند آنچه در مورد فیلم هاي »آذر« و »سارا و آيدا« 
يا خیلي فیلم هاي ديگر با درونمايه تلخ اما پوستر هايي شاد 

رخ داده است، نشان مي دهد تهیه كننده يا كارگردان سینما 
بر لزوم اينكه مخاطب به دنبال اثري شاد و انرژي آور در سینما 
است، احاطه دارند،اما اين احاطه داشتن و حرفه اي گري را 
صرفاً در طراحي و تدوين پوستر لحاظ مي كنند و در زماني 
كه فیلمنامه فیلم در حال نگارش است يا وقتي فیلم جلوي 

دوربین مي رود، خبري از آنچه بايد رخ مي داده نیست. 
فیلمساز تا پیش از طراحي پوستر هر كاري مي خواسته انجام 
داده و شايد آگاهانه مي دانسته چیزي كه مي سازد براي مردم 
عادي و مخاطباني كه سینما را به چشم تفريح نگاه مي كنند، 
خوشايند نیس��ت، اما به هر دلیل نخواسته يا نتواسته است 
فضاي فیلم را به سمت ذائقه مخاطب بچرخاند و المان هاي 

پرفروش شدن فیلم را در آن بگنجاند. 
قضیه ولي در زمان اكران فیلم در سینما ها متفاوت شده و 
تازه حساب و كتاب و دخل و خرج به میان آمده و فیلمساز 
متوجه ش��ده كه به هر نحوي بايد مردم را ترغیب كند كه 

فیلم را تماشا كند.
 اينجاست كه طراحان پوستر ها س��لیقه به خرج مي دهند 
و از میان معدود س��كانس هاي فیلم كه قابلیت جلب توجه 
و انرژي آفريني در بیننده را داش��ته، اس��تفاده  و پوستري 
طراحي كرده اند كه 180 درجه با آنچه در فیلم قرار اس��ت 
ديده شود، متفاوت است. در اينجا بايد از تهیه كننده فیلم 
اين سؤال را پرسید كه چرا اين همه شادابي پوستر را در زمان 
ساخت فیلم به كار نبرده ايد؟ آيا نمي شد فیلم هم به زيبايي 

پوستري باشد كه از آن تهیه شده است؟
آيا فیلمساز پاس��خگوي مخاطباني خواهد بود كه صرفاً بر 
اساس تماشاي پوستر فیلم و به امید ديدن يك اثر دلپذير 
به سینما رفته اند و چیزي كه تماشا كرده اند مصداق »غش 

در معامله« بوده!

پوسترهاي شاد و مفرح براي فيلم هاي غم زده و مصيبت بار  

چرا مثل پوستر هايتان فيلم نمي سازيد؟!


